
3. DEKLINACE 

Do 3. deklinace patří substantiva zakončená v genitivu singuláru na -is. 

Vzory pro maskulina a feminina 

Pulmō, ōnis, m. 

• latinská substantiva mužského nebo ženského rodu, která se neskloňují ani podle 

auris ani podle febris 

• řecká substantiva mužského nebo ženského rodu, která se neskloňují podle dosis 

ani podle auris, např. gastēr, gastris, f. „žaludek“; cōlītis, ītidis, f. „zánět tlustého 

střeva“ 

Auris, is, f. 

• latinská substantiva mužského nebo ženského rodu stejnoslabičná (v nom. sg. a 

gen. sg. mají stejný počet slabik), zakončená v nominativu singuláru na -is nebo -

ēs 

• latinská a řecká substantiva mužského nebo ženského rodu, která mají v genitivu 

singuláru před koncovkou -is dvě souhlásky (většinou mají v nom. sg. -s nebo -x) 

Febris, is, f 

• několik latinských substantiv, např.: sitis, is, f. „žízeň“; tussis, is, f. „kašel“; 

pertussis, is, f. „černý kašel“; tūberculōsis, is, f. „tuberkulóza“ 

Dosis, is, f. 

• řecká substantiva ženského rodu zakončená v nom. sg. na -sis, -xis, -ōsis (+ cystis, 

is. f. „cysta“) 

 
pulmō, ōnis, m. 

plíce 

auris, is, f. 

ucho 

febris, is, f. 

horečka 

dosis, is, f. 

dávka 

sg. 

nom. pulmō auris febris dosis 

gen. pulmōn-is aur-is febr-is dos-is, dos-eos 

ak. pulmōn-em aur-em febr-im dos-im, dos-in 

abl. pulmōn-e aur-e febr-ī dos-ī 

pl. 

nom.  pulmōn-ēs aur-ēs febr-ēs dos-ēs 

gen. pulmōn-um aur-ium febr-ium dos-ium 

ak. pulmōn-ēs aur-ēs febr-ēs dos-ēs 

abl. pulmōn-ibus aur-ibus febr-ibus dos-ibus 

Zvláštnosti a výjimky: 

• genitiv plurálu: např. mātrum (od māter, tris, f. „matka“), patrum od (pater, tris, m. 

„otec“) 



Vzory pro neutra 

Corpus, oris, n. 

• latinská substantiva středního rodu, která se neskloňují podle animal 

• řecká substantiva středního rodu 

Animal, ālis, n. 

• latinská substantiva středního rodu, která jsou v nominativu singuláru zakončena 

na -e, -al, -ar 

 
corpus, oris, n. 

tělo 

animal, ālis, n. 

zvíře 

sg. 

nom. corpus animal 

gen. corpor-is animāl-is 

ak. corpus animal 

abl. corpor-e animāl-ī 

pl. 

nom.  corpor-a animāl-ia 

gen. corpor-um animāl-ium 

ak. corpor-a animāl-ia 

abl. corpor-ibus animāl-ibus 

Zvláštnosti a výjimky: 

• genitiv plurálu: ossium od (os, ossis, n. „kost“) 

• substantivum vās, is, n. „céva“: v singuláru se skloňuje podle 3. deklinace, v plurálu 

podle 2. deklinace (vzor cerebrum) 

• řecká substantiva středního rodu končící na -ma, -matis a -ōma, -ōmatis: v singuláru se 

skloňují podle 3. deklinace, v plurálu se skloňují podle 3. deklinace (vzor corpus) nebo 

podle 2. deklinace (vzor cerebrum) 


